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Keuzesessie	
Een	plaats	voor	mensen	met	een	beperking	in	het	kunstonderwijs		
Iris	Bouche	van	het	Koninklijk	Conservatorium	AP	Hogeschool	(Antwerpen)	en	
Anne	Simon	van	de	Académie	Royale	des	Beaux-Arts	(Brussel)	

Spreker	1:	Anne	Simon		

Korte	samenvatting	
	
10	studenten	beeldende	kunst	aan	de	Académie	Royale	des	Beaux-Arts	(arba)	kregen	de	kans	om	
in	duo’s	te	werken	met	de	kunstenaars	met	een	verstandelijke	beperking	van	Creahm	Bruxelles.	
Het	aantal	aanvragen	was	veel	ruimer	dan	het	beschikbaar	aantal	plaatsen.	In	het	begin	trokken	
de	10	geselecteerde	studenten	wekelijks	naar	de	atelierruimte	van	Creahm	om	de	kunstenaars	
daar	beter	te	leren	kennen.	Sommige	kunstenaars	lieten	de	studenten	vlot	toe	in	hun	wereld,	
anderen	gingen	gewoon	aan	de	slag	volgens	hun	dagelijkse	routine	en	lieten	niet	veel	opening	
voor	verandering.	Op	basis	van	de	portfolio’s	werden	vervolgens	de	duo’s	samengesteld.	Tijdens	
een	intensieve	werkweek	kwamen	de	kunstenaars	van	Creahm	naar	de	arba	om	gezamenlijk	werk	
te	creëren.	Docente	Anne	Simon	had	verwacht	dat	haar	studenten	maar	moeilijk	contact	zouden	
leggen,	maar	dat	bleek	niet	het	geval.	Ze	stelde	wel	vast	dat	de	studenten	zich	spontaan	in	een	
ondersteunende	rol	plaatsten,	eerder	dan	dat	ze	een	volwaardige	samenwerking	aangingen.	
Sommige	kunstenaars	van	Creahm	hebben	dan	ook	al	een	oeuvre	uitgebouwd,	maken	en	
verkopen	al	20	jaar	werk	en	zijn	bekend	bij	de	verzamelaars	van	outsider	art.	Zij	gaan	meteen	aan	
de	slag,	stellen	zichzelf	weinig	vragen	en	maken	het	niet	ingewikkeld,	terwijl	de	studenten	nog	
sterk	twijfelen	over	hun	artistieke	praktijk.	Anne	Simon	confronteerde	haar	studenten	met	deze	
vaststelling	en	daagde	hen	uit	om	meer	te	bieden	dan	een	pure	aanvulling	op	de	bestaande	
praktijk	maar	om	een	derde	taal	1	te	creëren.	Zo’n	derde	taal	is	meer	dan	de	optelsom	van	twee	
kunstpraktijken	en	ontstaat	in	gezamenlijk	onderzoek,	zonder	vaste	vorm	en	zonder	voorgaande.		
	
Van	meet	af	aan	was	er	ook	een	tentoonstelling	voorzien	als	onderdeel	van	het	programma.	Dit	
zorgde	voor	een	nieuwe	en	bijkomende	‘beperking’	voor	de	studenten:	ze	moesten	resultaat	van	
hun	werk	kunnen	tentoonstellen.	De	tentoonstelling	zelf	stond	gedurende	drie	dagen	open	voor	
publiek.	De	vernissage	was	een	fijn	en	bij	momenten	emotioneel	eindpunt	van	de	samenwerking,	
zowel	voor	de	studenten	als	voor	de	kunstenaars	van	creahm.	
	
Waarom	kiest	arba	ervoor	om	een	dergelijke	ontmoeting	op	te	zetten?	
De	wereld	van	mensen	met	een	beperking	is	sterk	afgescheiden	van	de	‘gewone’	wereld.	Onze	
studenten	zijn	sterk	vragende	partij	voor	een	ontmoeting	en	een	confrontatie	met	deze	voor	hen	
onbekende	wereld.	Het	werkt	inspirerend	in	beide	richtingen.	Een	kunstschool	moet	ook	een	open	
plek	blijven,	verbonden	met	de	wereld	rondom.	Het	is	een	gedroomde	plek	voor	vernieuwende	
projecten.	Ideaal	gezien	zou	creahm	een	vast	atelier	bij	ons	moeten	hebben,	maar	door	gebrek	
aan	plaats	en	politieke	wil	is	dat	momenteel	niet	mogelijk,	al	zou	het	wel	een	formidabel	idee	zijn.	



Over	haar	rol	als	docente/begeleidster	in	het	project	vroeg	haar	omgeving	zich	af:	Wat	ga	jij	doen?	
Is	het	wel	nodig	dat	je	aanwezig	bent?	Als	‘verantwoordelijke’	waakte	ze	er	natuurlijk	over	dat	de	
studenten	aanwezig	waren	en	dat	ze	vooruitgang	boekten.	Ze	gaf	ook	advies	over	bepaalde	
technieken	en	herinnerde	iedereen	eraan	dat	het	uiteindelijke	resultaat	tentoongesteld	moest	
worden.	Ze	observeerde	het	proces	en	ze	hield	een	artistieke	standaard	aan,	daar	waar	de	
studenten	soms	te	snel	tevreden	zijn.	Ook	de	mensen	van	creahm	hielden	mee	een	oogje	in	het	
zeil.	Zij	kennen	hun	kunstenaars	en	hun	manier	van	werken	erg	goed.	Ook	zij	stelden	hun	eisen,	
maar	lieten	iedereen	ook	erg	vrij.		
	
Volgende	week	start	er	terug	een	traject	met	tien	nieuwe	studenten.	
	

Spreker	2:	Iris	Bouche	

Korte	samenvatting	
	
Onze	opleiding	is	gevestigd	op	kunstcampus	De	Singel	en	binnen	de	AP	Hogeschool	Antwerpen.	In	
dat	kader	bieden	we	een	driejarige	bacheloropleiding	hedendaagse	dans	aan.	Ik	ben	reeds	lang	met	
het	thema	‘inclusiedans’	bezig.	Mijn	interesse	in	inclusie	is	geworteld	in	mijn	eigen	traject	en	mijn	
fascinatie	rond	‘anders	zijn’	en	rond	‘beperkingen’.	Ik	streef	altijd	naar	inclusieve	settings.	Dansers	
met	en	zonder	beperking	delen	een	grote	en	dagelijkse	betrokkenheid	op	hun	lichaam	en	op	het	
lichamelijke.	Ze	bosten	op	de	grenzen	van	hun	lichaam	en	proberen	zichzelf	daarin	zover	mogelijk	
te	pushen.	Maar	ondanks	de	overeenkomsten,	is	het	niet	evident	om	dansers	te	vinden	die	in	zo’n	
context	willen	dansen.	Dus	toen	ik	aan	de	Hogeschool	begon,	zag	ik	dit	als	een	interessante	plaats	
om	dezelfde	vragen	te	introduceren.	Zeker	omdat	een	aantal	van	onze	studenten	de	aanvullende	
lerarenopleiding	volgen.	Zij	zijn	op	zoek	naar	tools	om	inclusiedans	toe	te	passen.		
	
Ondertussen	is	inclusiedans	een	vast	deel	van	het	curriculum.	In	principe	staat	het	geprogrammeerd	
in	het	derde	jaar,	maar	we	zijn	zo’n	kleine	opleiding	dat	alle	studenten	hiermee	in	aanraking	komen.	
Onze	belangrijkste	boodschap	naar	de	studenten	is:	sta	open	voor	deze	ervaring,	voor	deze	beleving	
en	daarna	zie	je	maar	wat	je	ermee	doet.	De	eerste	jaren	schrokken	we	sterk	van	de	vooroordelen	
over	inclusiedans,	vooral	in	de	lerarenopleiding.	Het	idee	leefde	dat	inclusie	de	kwaliteit	van	de	dans	
naar	beneden	zou	halen.	Daarom	wilden	we	dit	sterker	onderzoek	en	onderbouwen.		
	
Aan	 de	 ene	 kant	 zijn	 we	 gestart	 met	 een	 intern	 onderzoeksproject	 binnen	 de	 Hogeschool.	We	
hebben	de	voorstelling	‘De	gedekende’	gemaakt	met	de	derdejaarsstudenten	en	leerlingen	van	de	
Leerexpert	 Dullingen.	 Van	 dit	 proces	 werd	 een	 documentaire	 gemaakt	 en	 er	 werden	 diepte-
interviews	afgenomen	van	alle	betrokkenen.	Tegelijk	zijn	we	samen	met	andere	danshogescholen	
uit	 Leeds,	 Praag	 en	 Tilburg	 betrokken	 in	 het	 Europees	 uitwisselingsproject	 ‘Inclusive’	 over	 het	
werkveld	en	het	profiel	van	de	hedendaagse	danser.	Dat	werkveld	is	sterk	aan	het	veranderen,	de	
‘grote’	gezelschappen	zijn	passé	en	dansers	hebben	many	strings	on	one	ball…	De	vraag	is	hoe	we	
onze	studenten	kunnen	voorbereiden	op	dit	veranderende	werkveld.	In	het	kader	van	dit	Europees	
project	hebben	wij	één	uitwisseling	georganiseerd,	specifiek	over	inclusieve	dans,	onder	de	noemer	
#rethinking	bodies.	In	deze	intensieve	studieweek	stonden	workshops,	lezingen	en	voorstellingen	
op	 het	 programma,	 waaronder	 ‘De	 Gedekende’.	 We	 zijn	 van	 plan	 om	 vanaf	 nu	 jaarlijks	 een	
symposium	te	organiseren	rond	inclusiedans,	waarop	we	ook	sprekers	en	dansers	uit	het	buitenland	
kunnen	 uitnodigen	 zoals	 Adam	 Banjamin,	 StopGap,	 Candoco,…	 We	 willen	 die	 inspirerende	
voorbeelden	en	praktijken	tonen.	
	
Om	als	opleiding	zelf	dansers	met	een	beperking	te	bereiken,	hebben	we	nog	een	lange	weg	te	gaan.	
In	Leeds	zijn	er	enkele	dansers	met	een	fysieke	beperking.	Maar	Adam	Benjamin	bijvoorbeeld	heeft	
in	Plymouth	een	volledig	toegankelijke	danscampus	kunnen	bouwen,	maar	toch	vindt	hij	nauwelijks	



dansstudenten	met	een	beperking.	We	hebben	rolmodellen	nodig	zoals	David	Toole	die	danst	bij	
StopGap	en	bij	Laban	heeft	gestudeerd.	Maar	het	is	hard	om	zo’n	pionier	te	zijn.	Dave	vertelde	dat	
hij	elke	week	wel	wilde	stoppen,	want	je	wil	nu	eenmaal	niet	de	eerste	en	de	enige	zijn.	Je	wil	niet	
‘specifiek’	zijn,	je	wil	geen	rolmodel	zijn.	Ook	over	het	label	‘inclusiedans’	hebben	we	veel	discussie.	
Want	na	verloop	van	tijd	gaat	dit	gewoon	over	dans	als	communicatiemiddel.	Maar	soms	heb	je	het	
label	nodig	om	te	benoemen	dat	je	je	comfortzone	verlaat	of	dat	wanneer	je	subsidies	aanvraagt.	
We	zitten	met	die	dualiteit.	Sommige	studenten	komen	echt	auditie	doen	bij	ons	omdat	ze	weten	
dat	inclusiedans	in	het	curriculum	is	opgenomen.	Maar	de	eerste	danser	met	een	beperking	is	nog	
niet	naar	een	auditie	gekomen.	In	de	afdeling	woordkunst	start	er	volgend	jaar	een	student	met	een	
fysieke	beperking.	We	hopen	ook	om	professionele	dansers	met	een	beperking	als	gastdocent	te	
kunnen	aantrekken.	
	
Om	hieraan	tegemoet	te	komen	zijn	we	gestart	met	een	tweede	eigen	onderzoeksproject,	onder	de	
noemer	‘labo	inclusiedans’.	Binnen	het	conservatorium	willen	we	een	platform	oprichten	over	de	
inclusieve	danspraktijk	waar	het	onderzoek	zelf	centraal	staat.	Andere	initiatieven	zijn	vaak	te	kort,	
te	resultaatsgericht,	met	een	te	beperkt	budget	en	te	eenmalig.	Daarna	vallen	de	dansers	 in	een	
zwart	 gat.	 In	 het	 labo	willen	we	 streven	 naar	 continuïteit.	We	willen	 starten	met	 een	 jaar	 lang	
wekelijkse	danslessen.	We	gaan	niet	 voor	een	voorstelling	waar	alles	dan	van	afhangt,	wel	 voor	
toonmomenten,	want	het	lijkt	ons	wel	belangrijk	dat	de	dansers	hun	‘kunnen’	kunnen	delen.	Met	
het	labo	willen	we	inclusieve	groepen	laten	starten,	met	minder	en	meer	en	ervaring.	We	willen	ook	
van	ons	eiland	afkomen.	Er	is	heel	wat	kennis	en	expertise,	maar	vaak	zijn	we	niet	op	de	hoogte	van	
elkaar.	Daarom	willen	we	ook	het	de	departement	Gezondheid	en	Welzijn	van	de	AP	Hogeschool	bij	
ons	labo	betrekken.	Bijvoorbeeld	door	studenten	orthopedagogie	mee	dansles	te	laten	volgen.	Ook	
willen	we	binnen	het	Labo	ruimte	laten	voor	een	onderzoeksproject	van	een	van	onze	studenten	
rond	dans	en	parkinson	en	andere	praktijken	uit	binnen-	en	buitenland.	Want	het	is	voor	ons	toch	
opmerkelijk	hoeveel	dansers	of	ex-dansers	initiatief	nemen	naar	personen	met	een	beperking.	Hoe	
zou	dat	toch	komen,	vragen	we	ons	af?	Is	het	die	preoccupatie	met	lichamelijkheid?	Is	het	omdat	ze	
leren	observeren	wie	er	voor	hen	staat,	wie	dat	ook	 is.	Dansers	maken	daarin	geen	onderscheid	
tussen	mensen	met	en	zonder	beperking.	 Ik	heb	zelf	ook	de	 lerarenopleiding	gevolgd,	maar	alle	
lesvoorbereidingen	die	 ik	heb	gemaakt,	heb	 ik	kunnen	weggooien.	Want	 in	de	praktijk	vertrok	 ik	
altijd	van	de	persoon	die	ik	voor	mij	kreeg.		
	
Inclusiedans	heeft	niet	alleen	een	positieve	invloed	op	de	dansstudenten,	maar	ook	op	de	leerlingen	
uit	het	Buitengewoon	Onderwijs.	We	gaan	altijd	eerst	met	onze	 studenten	bij	hen	op	 school	op	
bezoek.	Ze	doen	een	workshop	samen	en	daarna	volgt	er	een	kennismaking.	Sommige	leerlingen	
vertellen	heel	openlijk	over	hun	medische	geschiedenis,	andere	niet.	Dan	komen	de	leerlingen	van	
De	Leerexpert	naar	onze	school	voor	een	workshop.	Dat	alleen,	uit	de	voorziening	komen,	 in	de	
dansstudio,	is	voor	sommige	leerlingen	al	een	positieve	ervaring	op	zich.	We	nemen	onze	tijd	om	te	
bouwen	aan	veiligheid	en	vertrouwen.	Maar	ook	op	 fysiek	vlak	gaan	deze	 leerlingen	er	 sterk	op	
vooruit.	 De	 verzorgers	 vertellen	 dat	 sommige	 gedragspatronen	 veranderen.	 Sommige	 jongeren	
willen	normaal	gezien	niet	aangeraakt	worden,	maar	als	ze	bij	ons	dansen	gebeurt	dit	voortdurend.	
Je	creëert	in	de	dansstudio	een	nieuw	blad,	met	nieuwe	regels	die	samen	worden	gemaakt	en	‘oude’	
regels	vervallen.	Fysiek	verleggen	deze	jongeren	zoveel	grenzen,	veel	meer	dan	binnen	individuele	
kiné	bijvoorbeeld.	Maar	ook	op	sociaal	vlak	en	op	vlak	van	creatief,	probleemoplossend	vermogen	
gaan	deze	 leerlingen	erop	vooruit.	Sommige	 leerlingen	tonen	zoveel	drive	en	passie,	dat	we	hen	
zelfs	wat	moeten	afremmen.		
	

1	Meer	tekst	en	uitleg	bij	het	concept	van	de	derde	taal	vind	je	in	de	catalogus	van	de	de	tentoonstelling	Knock	Outsider	
van	La	Grande	‘S’	uit	Vielsalm	uitgegeven	bij	Fremok,	zie:	http://www.fremok.org/site.php?type=P&id=285		

																																																								


